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Eskild Sloth Andersen, Brønderslev 
Peter Stecher, Brønderslev (teams) 
Finn Thøgersen, Holstebro 
Peter Højberg Gudmundsen, Holstebro 
Didde Krabbe Johannesen, Viborg 
John Thomsen, Herning 
Poul Roesen, Morsø 
Jørgen Hammer Sørensen, Mariagerfjord 
Meiner Nørgaard, Morsø 
Morten Lem, Rebild 
Chriatian Vad Holm, Skive 
Jane Grøn, Mariagerfjord 
Keld Kollerup Kvist, Aalborg  
Mette Kjærulff, Thisted 
Henrik Dalgaard, Vesthimmerland 
Kurt Johansen, Viborg 
Jan Nymark Thaysen, Aalborg 
Jens Kr. Yde, Thisted 
Peter Hjulmann, Rebild 
John Vangsgaard, Struer 
 
Michael Palsgaard Andersen, Aalborg 
Torben Bramming Jørgensen, Sekretariatet 
Jesper Hansen, Sekretariatet 
+ embedsmænd fra kommunerne 
 
Afbud 
Claus Søgaard Andersen, Struer 
Lars Andresen, Vesthimmerland 
Lisbeth Emmery, Jammerbugt 
Stine Isaksen, Viborg 
Kasper Pauli Pedersen, Ikast-Brande 
Karen Lagoni, Randers 
Steffen Husted Damsgaard, Lemvig 
Anders Bøge, Skive 
Dina Raabjerg, Ikast-Brande 
Michael Krogsgaard, Jammerbugt 
Anne Marie Søe Nørgaard, Herning 
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Stigsborg Brygge 5 
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Mødeleder 

 
Henrik Dalgaard 

Referent Jesper Hansen 

Udsendt 15. september 2022 

Sagsnr./Do
k.nr. 

 
 
 

 
1. Godkendelse af dagsorden. 

 
Indstilling:  
Embedsmandsgruppen indstiller, at forslag til dagsorden godkendes. 
 
Godkendt 

 
2. Sæl og Skarv tema 

 
Indstilling 
Embedsmandsgruppen indstiller, at Limfjordsrådet drøfter de faglige oplæg  

 
Baggrund 
Sæler og skarv er begge arter, som ofte kaldes ”konfliktarter”. Også i Limfjordsområdet er der løbende en 
debat om forvaltningen af arterne og konflikter med menneskelige interesser, herunder deres påvirkning 
af fiskeriinteresser og fiskebestande.   
 
Både Sæl og Skarv er dog også hjemmehørende arter, som Danmark har en forpligtelse til at bevare. 
Samtidig er Limfjorden som økosystem i ubalance (også uden sæl og skarv), på grund af dårlige miljø- og 
naturforhold. Målet i den statslige forvaltning er derfor at få genskabt en naturlig balance, hvor sæler og 
skarv fortsat er en væsentlig del af økosystemet.  
 
Hvad er op og ned i debatten, hvordan er fiskebestandene i fjorden og vandløbene påvirket, hvem har 
ansvaret, og hvilke muligheder er der? Det tager vi hul på med dette faglige indlæg som oplæg til 
drøftelse. 

  
  Niels Jepsen fra DTU Aqua kommer med et oplæg efter en introduktion til emnet af sekretariatet. 
 
Der henvises til vedlagte slides.  
 
Limfjordsrådet drøftede oplæggene, ikke mindst med baggrund i Niels Jepsens hovedkonklusion: 
Reducer næringsstoffer og skyd sæler og skarver. I drøftelserne kom flere forslag frem på baggrund af 
en generel stemning om, at der bør gøres noget. Limfjordsrådet har for en del år siden haft temaet 
oppe, og ikke meget er sket siden.  Forslag til handlinger i debatten var bl.a.:  

• Ministerhenvendelse 

• Pressemeddelelse 

• Henvendelse EU om reglerne  
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• Der skal sættes ind over flere områder; både iltsvind, miljøforhold og også skarv 

• Der skal handles på sæl/skarv problematikken 

• Forsøg i Fjorden (det bør vi være med til at undersøge mulighederne for) 

• pas på at det ikke bliver en sovepude for ikke at gøre indsats omkring næringsstoffer 

• ærgerligt at vores Havørred Limfjorden ikke får den effekt / udbytte som det fortjener og for de 
penge vi i kommunerne har kastet i det 

Formanden samlede op på debatten: Vi jo ikke stoppe vores kamp for næringsstoffer. Vi udformer 
brev til minister, plus presse og løfter gerne problemet højt op.  

Sekretariatet supplerede med faglig bemærkning om, at det er vigtigt at skelne mellem vandløb, søer 
og fjorde i forhold til årsagssammenhæng. Niels Jepsen tilsluttede sig denne bemærkning. 

Sekretariatet følger op på de handlingsorienterede dele af debatten for at se, hvordan de kan 
konkretiseres. 

3. Vandplanprojekter status 
 
Indstilling 
Embedsmandsgruppen indstiller, at Limfjordsrådet tager orienteringen til efterretning. 
 
Baggrund 
Limfjordsrådet er Vandoplandsstyregruppe (VOS) for Limfjorden. Det betyder at rådet koordinerer 
vådområdeindsatsen i vandplanerne, og hjælper kommunerne med indsatsen efter behov. 
Limfjordsrådet arbejder også aktivt på vandløbsområdet, hvor sekretariatet understøtter kommunernes 
indsats med at nå i mål med vandløbsindsatserne, der er udpeget i de statslige indsatser. 
 
Disse kerneopgaver for Limfjordsrådet betyder, at de to første punkter på en dagsorden i rådet 
traditionelt handler om vådområde- hhv. vandløbsindsatsen. 2022 er dog et specielt år. Vandplan II er 
afsluttet med udgangen af 2021, og vandplan III har været i høring og bliver endelig vedtaget med 
udgangen af 2022. Derfor har sekretariatet i år ikke orienteret rådet om fremdriften i arbejdet som 
vanligt, da vi befinder os i perioden mellem vandplan 2 og 3. 
 
Sekretariatet kommer med et oplæg om, hvordan vandplanarbejdet håndteres i dette ”mellemår”, hvor 
der stadig er ansøgningsvinduer til både vådområde-, lavbunds- og vandløbsprojekter. 
 
Sekretariatet orienterede om, at der både på vandløbs- og vådområdesiden har været to 
ansøgningsrunder i 2022 under vandplan II (vandløbsvinduet er åbent lige nu). Kommunerne søger 
projekter hjem i disse vinduer, ligesom der også søges lavbundsprojekter hjem. 
 
 I øjeblikket afventer vi, om lavbundsindsatsen bliver indbygget i VOS, og om medlemskredsen i VOS 
udvides. 
 
Der henvises til vedlagte slides. 
 

4. Orientering fra styrelser og ministre 
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Indstilling 
Embedsmandsgruppen indstiller at Limfjordsrådet tager orienteringen til efterretning 
 
Baggrund 
I perioden før, under og efter sommerferien har Limfjordsrådet haft en række henvendelser til ministre, 
dialog med styrelser mv. om forskellige problemstillinger, f. eks: 
 

• Limfjordsrådet henvendelse og modtaget svar på problemer med fosfor i søoplande 

• Simested helhedsløsninger 

• Prisregulering og timesatser i projekter 

• Klimakreditter 

• Henvendelse og pressemeddelelse til Fødevareminister Rasmus Prehn om løsninger på §3 
problematik 

 
Sekretariatet giver en opsamling og status. 
 
Henrik Dalgaard kunne oplyse, at Miljøministeren har indbudt borgmestrene fra Rebild, Mariagerfjord 
og Vesthimmerland til drøftelse om problemstillingen med en helhedsløsning i Simested å-systemet 
den 25. oktober. 
Sekretariatet redegjorde kort for det tidligere råds henvendelse vedr. usikkerhederne omkring hvordan 
klimakreditter kan anvendes i udtagningsprojekter. Ministerens svar vedlægges referatet. 
 

5. LIFE Coastal Life 
 
Indstilling 
Embedsmandsgruppen indstiller, at Limfjordsrådet tager orienteringen til efterretning. 

   
Baggrund 
LIFE projektet Coastal Life er blevet endelig godkendt af EU. Aalborg Kommune er lead, og de andre 

kommuner fra Limfjordsrådet er Mariager Fjord, Jammerbugt, Thisted og Vesthimmerland. 
Projektet har været præsenteret i rådet og embedsmandsgruppen flere gange, men ikke efter det nye 
Limfjordsråds tiltræden. Nu hvor projektet er endelig vedtaget, er tiden inde til at orientere 
Limfjordsrådet om projektet. Selv om det kun er en delmængde af kommuner, der deltager, er projektets 
størrelse og kompetenceopbygningen i sekretariatet af betydning for hele Limfjordsrådet. 
 
Sekretariatet kommer med et oplæg. 
 
Sekretariatet redegjorde for, hvordan Coastal Life passer ind i Masterplanen under fokuspunkt Fjorden, 
1.5 Naturgenopretning. I øvrigt rummer de forskellige arbejdspakker elementer, som passer ind andre 
steder i masterplanen, herunder f.eks. interessentinddragelse og kystzoneforvaltning.  
Der henvises til vedlagte slides. 
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6. Formandskabet orienterer 
 

• Limfjordsrådets ekskursion 30. september 

Rådet har for længst modtaget kalenderinvitation. Dagen kommer til at foregå med Udgangspunkt 
i Nykøbing Mors, og vi skal se vådområder og ud at sejle på fjorden. I løbet af dagen vil inviterede 
samarbejdspartnere komme på besøg og give deres bud på arbejdet med en renere Limfjord. Det 
bliver en spændende OG lang dag. Program sendes ud mandag den 19. september.  

• Status på ansøgning om Kystvandråd 
 
Som aftalt på Limfjordsrådsmødet før sommerferien har Formandskabet forhandlet videre med 
Viborg, Skive og Vesthimmerland om den nærmere udformning af en ansøgning til Kystvandråd i 
Limfjordsoplandet.  
Der skal inviteres interessenter ind, med en god balance mellem benyttere og beskyttere. Der bliver 
også lavet et kommissorium for arbejdet, som efterfølgende bliver politisk behandlet i de 
deltagende kommuner. 
 
Der henvises til vedlagte slides. 

 

• Iltsvind i Halkær Bredning 

Limfjordsrådets medlemmer blev med meget kort varsel den 31. august inviteret til Halkær 
Bredning for med egne øjne og næser at opleve et omfattende iltsvind. Der har i slutningen af 
august også været iltsvind i andre dele af Limfjorden.  

Aalborg Kommune har besluttet at invitere miljøministeren til Aalborg for at drøfte de alvorlige 
iltsvindshændelser med hende. Aalborg opfordrer Limfjordsrådet til at gå med i invitationen. 

Limfjordsrådet besluttede i stedet at rejse problemet med Miljøministeren på mødet den 25. 
oktober, hvor formandskabet er inviteret til møde med ministeren om Simested Å udfordringerne. 
Man kan bede om en 5 minutters udvidelse af mødet. 

7. Presse 

• Efter orienteringen af Rådet om Coastal Life går Limfjordsrådet ud med en pressemeddelelse. 

• Skarv og Sæl problematikken arbejder vi videre med, herunder en pressemeddelelse når en aktuel 
anledning nærmer sig. 

Limfjordsrådet opfordres til at følge med på de sociale medier. På LinkedIn hedder vi 
Limfjordsrådet, og på Facebook hedder vi Havørred Limfjorden. 

På Limfjordsrådets hjemmeside kan man også tilmelde sig et Nyhedsbrev.  
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